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ظریف:
توپ در زمین آمریکاست

وزیر پیشــین امور خارجه نوشــت؛ اگر تیم آمریکا با همین اراده و با احترام 
به حقوق و منافع مردم ایران وارد مذاکرات بشــود، حرکت در مسیر درستی 

خواهد بود.
محمدجواد ظریف، وزیر پیشین امور خارجه، در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: 
»بســیار باعث دلگرمی و خوشحالی است که مســئولیت گفتگوهایی که از 
شــنبه آغاز می شود را دوســت و همکار توانمندم، دکتر سید عباس عراقچی 
و همکاران ارزشــمند و باسابقه ایشان در وزارت امور خارجه برعهده دارند که 
دانش، جدیت و اراده برای رســیدن به تفاهمی بر اساس منافع ملی و احترام 

متقابل را بارها به نمایش گذاشته  اند.
اگــر تیم آمریکا با همین اراده و با احتــرام به حقوق و منافع مردم ایران وارد 
مذاکرات بشــود حرکت در مسیر درستی خواهد بود.  ایران انتخاب درست را 
انجام داده است. اکنون نوبت ایالات متحده است که در این آزمون سرنوشت 

سازِ ساختن آینده ای بهتر برای منطقه و جهان مشارکت کند.«

موسویان:
واشنگتن و تهران روند عاقلانه ای را

در پیش گرفته اند
سفیر پیشین ایران در آلمان نوشت: به نظر می رسد شنبه در عمان ابتدا آقایان 
عراقچی وزیر خارجه ایران و استیو ویتکاف، مذاکره را بطور غیرمستقیم آغاز 
خواهند کرد و بعد از یکی دو ساعت و در صورت مثبت بودن، نمایندگان ایران 
و آمریکا گفت وگوهای مستقیم را آغاز خواهند کرد. بنظر می رسد واشینگتن و 
تهران روند عاقلانه ای را در پیش گرفته اند و شانس توافق وجود دارد. هر دو 

مذاکره کننده توانمند، مجرب، معتدل و عاقل هستند.
سید حسین موسویان سفیر پیشین ایران در آلمان و در شبکه اجتماعی ایکس 
نوشــت: »مذاکرات ایران و آمریکا احتمالا توســط آقایان عراقچی و ویتکاف 

صورت خواهد گرفت. اما مستقیم یا غیر مستقیم؟ 
آقای ترامپ اعلام کرد که شنبه »مذاکرات مستقیم و سطح بالا« بین آمریکا و 
ایران صورت خواهد گرفت. آقای عراقچی وزیر خارجه ایران اعلام کرد: ایران و 
آمریکا روز شنبه در عمان »مذاکرات غیرمستقیم و سطح بالا« خواهند داشت. 

هر دو درست میگویند. تناقضی هم وجود ندارد.
در دوران اوباما هم همین اتفاق افتاد. منتهی راه حل این شد که ابتدا مذاکرات 
در استانبول با حضور کاترین اشتون آغاز شد و بعد خانم اشتون اتاق را ترک 
کرد و مذاکره کنندگان ایرانی و آمریکایی مســتقیم گفت وگو کردند و نتیجه 

مثبت حاصل شد.
بنظر می رســد شنبه در عمان ابتدا آقایان عراقچی وزیر خارجه ایران و استیو 
ویتکاف، مذاکره را بطور غیرمستقیم آغاز خواهند کرد و بعد از یکی دو ساعت 
و در صورت مثبت بودن، نمایندگان ایران و آمریکا گفت وگوهای مســتقیم را 

آغاز خواهند کرد.
به نظر می رســد واشــنگتن و تهران روند عاقلانــه ای را در پیش گرفته اند و 
شــانس توافق وجــود دارد. هر دو مذاکره کننده توانمنــد، مجرب، معتدل و 

عاقل هستند.«

زیدآبادی:
کیهانیان کمی اعصاب خود را کنترل کنند

تحلیل گر سیاسی اصلاح طلب نسبت به شروع مذاکرات میان ایران و آمریکا در 
روز شنبه، واکنش نشان داد.

احمد زیدآبادی، تحلیل گر سیاســی اصلاح طلب در کانــال تلگرامی خود در 
یادداشتی با عنوان »شروع شد!« نوشت: »آنچه فعلًا واضح است این است که 
مقام های سیاســی بلندپایه ایران و آمریکا قرار است روز شنبه در جایی با هم 
مذاکره کنند. ظاهراً مذاکرات زیر یک ســقف انجام خواهد شد تا نظر دونالد 
ترامپ مبنی بر مســتقیم بودن مذاکرات نادرست از کار در نیاید، اما در عین 
حال، صندلی مذاکره کنندگان مقدارِ غیر متعارفی از هم فاصله خواهد داشت تا 

نظر طرف ایرانی در مورد غیرمستقیم بودن مذاکرات هم تأمین شود! 
در هر صورت خبر خوبی است و امیدوارم به نتیجه خیر بیانجامد و مانع بروز 
جنگ و درگیری شــود گر چه روند مذاکره بی نهایت سخت به نظر می رسد. 
تازه شروع ماجراست، بنابراین لازم است کیهانیان و برخی اپوزیسیونی ها کمی 
اعصاب خود را کنترل کنند که وسط این ماجرا کار دست خودشان ندهند!«

عضو کمیسیون اقتصادی مجلس:
پرونده FATF با محوریت پالرمو 
این هفته روی میز مجمع می رود

به گفته یک نماینده مجلس در جلســه این هفته مجمع تشــخیص در مورد 
کنوانســیون پالرمو تصمیم گیری می شــود.  میثم ظهوریان عضو کمیسیون 
اقتصادی مجلس در صفحه شخصی خود در فضای مجازی نوشت: »این هفته 
مجمع تشــخیص مصلحت در مورد کنوانسیون پالرمو تصمیم خواهد گرفت. 
رویکرد عجیب رئیس مجمع جهت بررسی کنوانسیون ها منفک از ارتباط آنها 
با fatf؛ در حالی که فلسفه طرح دو لایحه حل مشکل ایران در فتف بوده است، 
می تواند اندک کورسوی حل پرونده. Fatf را نیز خاموش و آن را سه قفله کند.   
چند وقت پیش رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام صادق آملی لاریجانی 

گفته بود FATF در مجمع تشخیص، موضوع بحث و بررسی نیست. 
او این را هم گفته بود که لایحه ای که  جهت بررســی به مجمع ارســال شده 
فقط مربوط به دو کنوانسیون CFT و پالرمو است، مجلس مصوبه ای در مورد 

FATF نداشته که مجمع ورود کند.«

خوشوقت: 
به نظر می رسد مذاکرات سریعا به نتایج مثبت برسد

تحلیلگر مســائل سیاسی با انتشار توئیتی به مذاکرات در عمان واکنش نشان 
داد

محمدحســین خوشوقت تحلیلگر مسائل سیاسی با انتشار توئیتی نوشت: »با 
توجه به تمهیدات صورت گرفته، به نظر می رســد مذاکرات روز شنبه ایران و 
امریکا در عمان، سریعا به نتایج مثبت اولیه برسد و امریکایی ها بدانند می توانند 
در ایران سرمایه گذاری کنند. امید است، گر چه دیر، در این مذاکرات، منافع 

ملی ایران تامین و جنگ طلبان اسراییلی و داخلی ناکام شوند!«

ابوطالبی:
گفت و گو های ایران و آمریکا، از این مرحله که 

چگونه باید انجام شود عبور کرده است
ابوطالبــی، معاون سیاســی دفتر رئیس جمهــور در دوره روحانی نوشــت: 
گفت و گو هــای ایران و آمریکا، از این مرحله که چگونه باید انجام شــود عبور 
کرده است؛ ایرادی هم ندارد که دو طرف بر یک »کنشِ دیپلماتیک« نام های 

متفاوتی بگذارند.
ابوطالبی، معاون سیاسی دفتر رئیس جمهور در دوره روحانی در یادداشتی با 
عنــوان »۶ نکته درمورد اظهارات ترامپ درمورد آغاز مذاکرات ایران و آمریکا 

در روز شنبه« در انتخاب نوشت:
الــف( گفت و گو های ایران و آمریکا، از این مرحله که چگونه باید انجام شــود 
عبور کرده اســت؛ ایرادی هم ندارد که دو طرف بر یک »کنشِ دیپلماتیک« 

نام های متفاوتی بگذارند.
ب( مهم این است که روز شــنبه که نمایندگان عالیرتبه ایران و آمریکا برای 
مذاکراتِ غیرمســتقیم وارد اتاق »مذاکراتِ مســتقیم« می شــوند، یا جهت 
مذاکرات مســتقیم به اتاق »مذاکراتِ غیرمســتقیم« درمی آیند، گفت و گو ها 
طبق توافق قبلی پیش برود! خصوصا آنکه پس از انجام گفت و گو ها نیز طرفین 
حق دارند بگویند این مذاکرات به روش مســتقیم و به صورت غیرمستقیم، یا 

برعکس، انجام گردیده است!
ج( مهم این است که هیئت ایرانی اختیارات کافی برای مذاکره و برنامه دقیق 

برای تصمیم گیری را داشته باشد.
د( مهم این است که هیات ایرانی از خطای عدم دیدار روسای جمهور ایران و 

آمریکا، با میانجی گری مکرون در نیویورک، درس لازم را گرفته باشد.
ه( مهم این است که طرفین برای مصاحبه مطبوعاتی، مشترک یا جدا، آمادگی 

داشته و هماهنگی های لازم را در حین مذاکرات به عمل آورند.
و( مهم این اســت که تصویر ارائه شده از ســوی ایران و آمریکا در روزشنبه، 

تصویر صلح و تفاهم و دوستی باشد، نه مخاصمه و جنگ.

سوشیال

بروجردی:
مشکل اصلی در کشور تحریم های 

داخلی است
عضو کمیســیون امنیت ملی مجلس گفت: مشــکل اصلی 
در کشــور ما تحریم های داخلی است که متاسفانه تیشه به 
ریشه تولید می زند. به گزارش ایلنا، علاءالدین بروجردی در 
نشست علنی امروز )سه شــنبه، ۱۹ فروردین ماه( مجلس 
شــورای اســلامی در تذکری شــفاهی گفت: ناترازی ها در 
حوزه انرژی متاسفانه علاوه بر ضربه به صنعت و کشاورزی، 
به خانه های مردم کشــیده شده است و مشکلات زیادی در 
فصل گرما برای مردم حوزه انتخابیه در جنوب استان فارس 
ایجاد کرده است. نماینده مردم لارستان، خنج، گراش، اوز و 
جویم در مجلس ادامه داد: در سال گذشته استدلال وزارت 
نیرو، عدم ذخیره سازی ســوخت لازم برای نیروگاه ها بود و 
باید ذخیره سازی لازم برای نیروگاه ها صورت بگیرد. متاسفانه 
از روز گذشــته شــاهد آغاز قطع برق خانگی، کشاورزی و 
صنعتی هســتیم. به وزارت نیرو اعلام می کنم که قطع برق 
خانه های مردم را متوقف کنید. این بی عدالتی اســت، برق 
تهران به هر دلیلی قطع نمی شود اما برق مناطق گرمسیری 
قطع می شــود. وی افزود: در سال گذشــته برای کمک به 
تولید برق با یکی از پتروشیمی ها جهت تولید ۲۰۰ مگاوات 
برق خورشیدی توافق شد. زمین لازم برای این پروژه آماده 
گردید اما پتروشیمی خلیج فارس بجای حمایت، جلوی آن 
را گرفت. مشکل اصلی در کشور ما تحریم های داخلی است 
که متاسفانه تیشه به ریشه تولید می زند. بروجردی بیان کرد: 
جنایت های رژیم سفاک صهیونیستی و نسل کشی نتانیاهو را 
بشدت محکوم می نمایم. این جنایت ها بدون حمایت آمریکا 
نمی تواند صورت گیرد. بنابراین صورت حساب این جنایت ها 
بدون تردید بپــای آمریکا بعنوان عامل اصلی این جنایت ها 
نوشته شده اســت. حداقل انتظار از کشورهای اسلامی این 
اســت که روابط اقتصادی خود را با رژیم صهیونیستی قطع 

کنند.

حمایت قاطع ۲۵۰ نماینده مجلس 
از وزیر نفت

نماینــدگان مجلس شــورای اســلامی در بیانیه ای ضمن 
اعــلام حمایت قاطع از وزیر نفت جمهوری اســلامی ایران، 

تحریم های آمریکا علیه صنعت نفت را محکوم کردند.
به گزارش خبرنگار شــانا در متن ایــن بیانیه که به امضای 
بیش از ۲۵۰ نفر از نمایندگان رسیده است در نشست علنی 
مجلس شورای اسلامی قرائت شد، آمده است: »ملت شریف 
و بزرگ ایران اســلامی، بار دیگر دولت مستکبر و سلطه گر 
آمریکا در ادامه سیاســت های خصمانه، ظالمانه و ضدایرانی 
خود، با صدور فرمان تحریم علیه وزیر محترم نفت جمهوری 
اســلامی ایران، نشان داد دشمنی این رژیم با ملت ایران نه 
به علت عملکرد اشخاص یا دولت ها، بلکه به سبب ایستادگی 
این ملت بزرگ بر اصول عزت، اســتقلال و مقاومت در برابر 
نظام سلطه است. ما نمایندگان ملت ایران در مجلس شورای 
اسلامی با قاطعیت و از موضع اقتدار، ضمن محکومیت شدید 
این اقدام خصمانه و غیرقانونی آمریکا، حمایت همه جانبه خود 
را از وزیر نفت، مجموعه مدیران و کارکنان خدوم و تلاشگر 
وزارت نفــت و تمامی خدمت گزاران صدیق به ملت ایران در 
حوزه اقتصاد و انرژی اعلام می داریم. بدون تردید، تحریم وزیر 
نفت جمهوری اســلامی ایران که هم اکنون ریاست دوره ای 
سازمان کشورهای صادرکننده نفت )اوپک( را برعهده دارد، 
نه تنها نقض آشکار حقوق بین الملل و اصول حاکم بر روابط 
دیپلماتیک و اقتصادی کشورهاســت، بلکه نشانه روشنی از 
بی اعتقادی آمریکا به هرگونه قانون، اخلاق و ســازوکارهای 
مشروع جهانی است. آمریکا با این اقدام، بار دیگر چهره واقعی 
خود به عنوان دشمن دیرینه ملت ایران و ناقض صلح و امنیت 
جهانی را به نمایش گذاشــت. آنها که سال هاست با اعمال 
شدیدترین تحریم ها و فشارهای اقتصادی، جنگ رسانه ای و 
تهدیدهای نظامی و سیاسی تلاش کرده اند اراده ملت ایران را 
بشکنند، امروز با تحریم مسئول عالی رتبه صنعت نفت کشور 
که نماد اســتقلال اقتصادی و حفظ منافع ملی ایران است، 
نشــان دادند از پیشرفت، مقاومت و موفقیت های جمهوری 
اسلامی ایران در عرصه های منطقه ای و بین المللی به ستوه 
آمده اند. ایالات متحده آمریکا باید بداند که تحریم وزیر نفت 
جمهوری اســلامی ایران، نه نشانه اقتدار، بلکه نشانه ضعف، 
استیصال و شکســت راهبردهای غلط آن کشــور در برابر 
عظمت ملت ایران است. صنعت نفت جمهوری اسلامی ایران، 
طی سال های گذشته، باوجود شدیدترین فشارهای خارجی، 
با اتکای به توان و تخصص داخلی، توانسته است مسیر توسعه 
صنعت نفت و گاز، افزایش صادرات، خودکفایی در بخش های 
راهبردی و مقابله با توطئه های اقتصادی دشمن را با قدرت 
ادامه دهد و این تحریم نه تنها موجب عقب نشــینی نخواهد 
شد، بلکه موجب انگیزه مضاعف برای گسترش دستاوردهای 
ملی خواهد بود. ما نمایندگان مجلس شــورای اسلامی، با 
الهام از رهنمودهای مقام معظــم رهبری )مدظله العالی( و 
در چارچوب وظایف قانونی و شــرعی خود اولاً، تحریم وزیر 
نفت جمهوری اسلامی ایران را به شدت محکوم کرده و آن را 
فاقد هرگونه وجاهت قانونی و حقوقی می دانیم و از عملکرد 
مدبرانه وزیر نفت در مســیر صیانــت از منافع ملی، تقویت 
اقتصاد مقاومتی و مقابله با فشــارهای دشمن حمایت قاطع 
می کنیم. ثانیاً مجلس شــورای اسلامی در همراهی با دولت 
و مردم، آماده اســت با وضع قوانین مقتضی و حمایت های 
همه جانبه، مســیر پیشــرفت صنعت نفت و گاز و شکستن 

زنجیره تحریم های ظالمانه را تسهیل کند.«

ماموریت قالیباف به کمیسیون صنایع 
برای پیگیری ابعاد حادثه معدن دامغان

رئیس مجلس شورای اسلامی به کمیسیون صنایع و معادن 
ماموریت پیگیری ابعاد حادثه معدن زغال سنگ مهماندویه 

دامغان را داد. 
به گزارش ایســنا، محمدباقر قالیباف با صدور پیامی ضمن 
تسلیت جان باختن تعدادی از کارگران در جریان وقوع حادثه 
معدن زغال ســنگ مهماندویه دامغان، کمیسیون صنایع و 
معادن مجلس را مأمور به رسیدگی فوری به ابعاد وقوع این 
حادثه و ارائه گــزارش آن به صحن مجلس کرد. متن پیام 
رئیس مجلس شورای اسلامی به شرح زیر است. وقوع حادثه 
تأسف آور معدن زغال ســنگ مهماندویه دامغان که موجب 
جان باختــن و مصدومیت تعــدادی از کارگران و هموطنان 
عزیز و خدمتگزاران سخت کوش، پرتلاش و زحمتکش معدن 

شد، باعث تأسف و اندوه گردید.
لازم است نهادهای امدادی اقدامات درمانی برای مصدومان 
حادثه را انجام داده و کمیسیون صنایع و معادن مجلس نیز با 
فوریت نسبت به بررسی علل وقوع حادثه و شناسایی متخلفان 
احتمالی اقدام کرده و گزارش نهایی آن را به صحن مجلس 
شورای اسلامی ارائه کند. کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
همچنین طرح اصلاح قانون معادن را به ســرعت پیگیری و 
نهایی کند تا شاهد تکرار این حوادث در آینده نباشیم. ضمن 
عرض تسلیت به مردم شریف استان سمنان، جامعه کارگری 
کشور و اظهار همدردی با خانواده های داغدیده، شفای عاجل 
مصدومین، رحمت و مغفرت جان باختگان و صبر و شکیبایی 

بازماندگان را از درگاه خداوند متعال مسئلت می نمایم.«

مجلس

روز شنبه سرلشکر محمد باقری، رئیس 
ستاد کل نیروهای مسلح در سخنانی از 
پاسخ رهبر انقلاب به نامه ترامپ گفت؛ 
»پاســخی که در آن ســه محور مهم 
گنجانده شده بود؛ اول آنکه »ما آغازگر 
جنگ نیستیم؛ هرگونه تهدید را با تمام 
قوا پاسخ خواهیم داد؛ به دنبال آرامش 
در منطقه هستیم«؛ دوم مربوط به مساله 
هســته ای بود؛ »در مسئله  هسته ای به 
دنبال سلاح هسته ای نیستیم و نیازهای 
ملــت خودمان را در هســته ای دنبال 
می کنیم«؛ و مورد سوم که دو تای قبلی 
از خود می کند، مذاکرات میان  را متاثر 
ایران و آمریکا بود: »مذاکره مســتقیم 
نخواهیم کرد، اما مذاکره غیرمســتقیم 
ایرادی ندارد، چراکه ایران راه را نمی بندد 
و راه مذاکره غیرمستقیم را باز می گذارد 
تا اگر صادقانه حرکت کنید بشود مذاکره 

کرد.«
چنین موضعی درباره مذاکرات، از سوی دولت 
چهاردهم هم مطرح می شــود و آنان هم بر 
مذاکرات غیر مستقیم تاکید دارند. آنچنان که 
عباس عراقچی ساعاتی قبل از شروع مذاکرات 

غیرمســتقیم بین دو کشــور در عمان از روز 
شنبه خبر داد.

امــا در مقابل برخــی از مخالفــان مذاکره 
اظهارات تندی را مطرح کردند که با مخالفت 
های زیادی همراه شــده است. مانند حسین 
شــریعتمداری، مدیر مسئول روزنامه کیهان 
که از طرح ترور دونالد ترامپ سخن گفت.در 
این میان، علی مطهری، نایب رئیس پیشین 
مجلــس و فعال سیاســی، در گفت وگویی با 
خبرگزاری خبرآنلاین، درباره اظهارات مخالفان 
مذاکره با آمریکا بیان کرد:»می خواهند به دنیا 
نشــان بدهند که در ایران افرادی هستند که 
درخواست های خیلی بالاتری دارند. در واقع، 
اقدامات خودشــان را یک نوع پشتوانه برای 
مذاکره می داننــد و می خواهند بگویند ما در 
ایران چنین گروه هــا و رفتارهایی داریم که 
خواســته های بالایی دارند. البته، این موضوع 

می تواند در پشرفت مذاکرات موثر باشد.«
او با اشــاره به اظهارات سرلشکر باقری گفت: 
»معلوم شد که تصمیم نظام بوده و کل نظام 
خواستار رفع تحریم ها است. در این موضوع 
دولــت و همه نهادهــای حکومتی هم صدا و 

متحد هستند.«

مشــروح گفت وگوی علی مطهری، نماینده 
ادوار مجلــس و فعــال سیاســی را در ادامه 

می خوانید؛
آقای مطهری! این روزها بحث مذاکرات 
غیر مستقیم ایران و آمریکا مطرح شده 
است؛ نظر شما چیست و آیا با پالس هایی 
که داده می شــود می توان به ســمت 

مذاکرات مستقیم رفت؟
از نظر من مذاکرات مســتقیم بهتر و موثرتر 
خواهد بود؛ الآن که تصمیم نظام بر مذاکرات 
غیر مستقیم اســت، دخالتی نخواهیم کرد. 
ایران بر مذاکرات غیر مســتقیم تاکید دارد و 
آمریکا باید پاسخ خود را بدهد. طبق اخباری 
کــه ما شــنیده ایم، آمریکایی هــا مذاکرات 
مستقیم را ترجیح می دهند؛ اما مذاکرات غیر 
مســتقیم هم مخالفتی ندارند. باید دید چه 

پیش می آید.
 چقدر فضای فعلی کشور شبیه فضای 
قبل از تصویب برجام اســت و می تواند 
جدید  توافق  یــک  برای  گذاری  تاثیر 

داشته باشد؟
اکثر مــردم خواهان یک توافق هســتند که 
تحریم ها برطرف شود. طبیعی است که یک 

فضای اجتماعی در موفق بودن مذاکره، موثر 
است. 

اظهارات  تندروها  و  مذاکــره  مخالفان 
عجیبــی را مانند تــرور ترامپ مطرح 
می کنند. این اظهــارات چقدر بر روند 
می توانند  آیا  و  است  تاثیرگذار  مذاکره 

مانع مذاکرات شوند؟
می خواهند به دنیا نشــان بدهند که در ایران 
افرادی هســتند که درخواســت های خیلی 
بالاتــری دارند. در واقع، اقدامات خودشــان 
را یک نوع پشــتوانه برای مذاکره می دانند و 
می خواهند بگویند ما در ایران چنین گروه ها 
و رفتارهایــی داریم که خواســته های بالایی 
دارند. البته، این موضوع می تواند در پیشرفت 

مذاکرات موثر باشد.
مــن فکر می کنم افرادی کــه این روزها این 
اظهارات را مطرح کردند؛ می خواهند به آمریکا 
علامت بدهند که کسانی هستند خواهان ترور 

ترامپ هستند. 
خودشــان فکــر می کنند که ایــن موضوع 
می تواند برای مذاکره با مفید باشد و باید دید 
چه تاثیری در مذاکــرات دارد. در آمریکا هم 
افرادی هســتند که با مذاکره مخالف بوده و 
طرفدار حمله به ایران هستند. در هر دو کشور 

این گروه ها وجود دارند.
دولت در مواجه با تندروها و کاســبان 
تحریــم چه راهــکاری رو باید در نظر 

گرفت؟
دولت باید راه مذاکره را ادامه بدهد و ان شاء الله  
که به نتیجه خواهد رســید؛ فکر می کنم که 
کاری از دســت مخالفان مذاکره بر نمی آید 
و نمی توانند مانع تراشــی کنند. زیرا تصمیم 
مذاکره غیر مستقیم، تصمیم نظام و خواسته 
مردم اســت. البته بخشــی از مردم خواهان 
مذاکره مستقیم هســتند اما همین مقدار را 

هم قبول دارند.
 با توجه به اظهارات رئیس ســتاد کل 
که  گفت  می تــوان  مســلح  نیروهای 
حاکمیت برای رفــع تحریم ها در کنار 

دولت قرار گرفته است؟
بله، معلوم شــد که تصمیم نظام بوده و کل 
نظام خواســتار رفع تحریم ها اســت. در این 
موضوع دولــت و همه نهادهــای حکومتی 

هم صدا و متحد هستند.

یک دیپلمات بازنشسته ایرانی اظهارات 
از جنس  توافقی  انعقاد  درباره  نتانیاهو 
معامله لیبی با ایران را مردود دانســت 
و تاکید کرد: در خواب ببینند که ایران 

مانند لیبی شود.
نصــرت الله تاجیک، دیپلمات بازنشســته، 
درباره ی اشــاره نتانیاهو به مدل لیبی برای 
توافق بــا ایران، در گفت وگو با نتخاب گفت: 
این صحبت ها فقط در ذهن نتانیاهو جریان 
دارد و هیچ شباهتی بین وضعیت لیبی از نظر 
سیاسی و ژئوپلوتیکی و جغرافیایی و تاریخی 
با ایران وجود ندارد. لیبی یک اقدام مخفیانه 
در حوزه ی هسته ای انجام داده بود در حالیکه 
صنایع هسته ای ایران یکی از قانون مند ترین 
برنامه های هسته ای در جهان است. در هیچ 
کشوری مانند ایران اقدامات هسته ای طبق 
مصوبات ســازمان ملل نیســت. به نظر من 
هیچ شباهتی بین لیبی و ایران وجود ندارد و 
اتفاقی نمی افتد. ایران در شرایطی نیست که 
بخواهد چنین فرمولی را قبول کند؛ بنابراین 
ایران قصد ساخت بمب اتم هم ندارد که آنها 
بخواهند برخوردی مانند لیبی داشته باشند. 
آنها باید در خواب ببینند که ایران مانند لیبی 

برخورد کند و شرایط آنها را بپذیرد.
وی دربــاره ی ابهامات مذاکــرات پیش رو 
بیــان کرد: ترامپ یا آمریکا در چه جایگاهی 
می خواهند این مذاکــره را انجام دهند؟ اگر 
مذاکره دو جانبه است، پس دیگر قدرت هایی 
که در برجام نقش داشــتند چه می شوند؟ 
معلوم نیســت ایــران و آمریکا هــر توافقی 

کنند دیگر کشــور ها هم قبول کنند. ایران 
تلاش دارد در مســیر مصوبات بین المللی و 
به روزرسانی برجام جلو برود. اعداد و ارقامی 
که در برجام به آن اشاره شده هم ۵ مرحله 
کاهش تعهدات داشــت که اعــداد آن فرق 
کرده اســت. علت تغییر اعداد برجام، خروج 
آمریــکا از برجام بود. اگر آمریــکا از برجام 
بیرون نمی رفت که ایران به ســمت کاهش 

تعهدات پیش نمی رفت.
او افزود: من تصور می کنم ایران نهایتاً تعهد 
دهد که در همیــن حد فعالیت های خود را 
نگه دارد. اینکه نتانیاهو دنبال انحلال صنایع 
تسیلحاتی ایران اســت، اصلًا عملی نیست. 
دغدغه هــای ایران بایــد در مذاکرات دیده 
شــود. اینکه اراده ای برای مذاکره به وجود 
آمــده خوب اســت، اما باید ببینیم شــنبه 
چه وضعیتی شــکل می گیرد. به نظر من به 
یک تفاهم اولیه خواهند رســید و بعد سراغ 

مباحث کارشناسی می روند.
این دیپلمات بازنشسته در رابطه با مطالبات 
ایران از مذاکره با ترامپ بیان کرد: از ســوی 
ایران، تحریم یک جزئی از مذاکرات اســت. 
مــا برجام را به عنوان چرتکه و داد و ســتد 
نباید قبول کنیم. برجــام رویکرد بین الملل 
گرایی ایران بود. ایرانی ها امید داشــتند که 
با برجام بتوانند اقتصادشــان را شکوفا کنند 
و به جامعه ی بین المللی برگردند. متأسفانه 
با خروج ترامپ از برجــام، این نقش از بین 
رفت و ایران نتوانست از فواید متن و فرامتن 
برجام استفاده کند. ایران امید دارد که بتواند 

با این مذاکرات هم بتواند تحریم ها را بردارد 
و اقتصاد را شکوفا کند. تحریم مثل موریانه 

اقتصاد ایران را از داخل پوک می کند. 
او درباره ی مطالبات آمریکا گفت: از ســمت 
آمریکا، اینطور که ترامپ گفته اســت، آنها 
می خواهند مطمئن شــوند که ایران دنبال 
بمب نیست. ایران اصلًا خواهان ساخت بمب 
نیست، اما اینکه ظرفیت اتمی داشته باشند 
مهم اســت. چون اسراییل دارای بمب است، 
وضعیت از توازن خارج شــده و هر اختلاف 
نظر سیاســی تبدیل بــه رویارویی نظامی 
می شود. ایران می خواهد خاورمیانه ی بدون 

بمب اتم را ایجاد کند. 
تاجیک درباره ی علت پنهان کاری مسئولین 
ایرانی نسبت به مذاکرات و مطلع شدن افکار 

عمومی از ســوی ترامپ گفت: این موضوع 
سؤال بسیار مهمی است. ما در روایت سازی 
همیشــه بازنده هستیم. الان با موضع حقی 
که داریم، مشــخص است که ترامپ صحنه 
را مدیریت می کند. کاملًا معلوم اســت که با 
خبررسانی و ارائه ی خبر روز شنبه، همه چیز 
را مدیریت می کند. او نه تنها رسانه بلکه افکار 
عمومی ما را هم مدیریت می کند. متأسفانه 
فرهنگ نگهداری اطلاعات در ایران باعث این 
وضعیت شده است. افکار عمومی از بمب هم 
مهم تر اســت؛ ما باید آنچه پیش روی مردم 
است را به آنها بگوییم. این خیلی زننده است 
کــه ترامپ زودتر از ما اخبار را می گوید. این 
رفتار ها باعث از دست رفتن اعتماد نخبگان 

می شود.

مطهری:

مردم خواهان توافق بین ایران و آمریکا هستند

دیپلمات  بازنشسته:

تهران تلاش دارد در مسیر به روزرسانی برجام جلو برود

روحانی در دیدار نوروزی:

نگذاریم بی بی به نتیجه برسد
قائم مقام حزب اعتماد ملی:

منتظر نباشیم تخریب ظریف تمام شود
رئیــس دولــت یازدهم و 
شرایط  در  گفت:  دوازدهم 
فعلی همه مــا باید تلاش 
برابر  در  واحد  حرف  کنیم 
باشیم.  داشته  دشمنانمان 
هر چه فاصله هــا را کمتر 
کنیم، هر چه وحدت ملی و 
انسجام ملی را بیشتر کنیم. 
مذاکرات  در  می توانیــم 

موفق باشیم و نگذاریم بی بی به نتیجه برسد.
 به گزارش خبرنگار ایلنا، حسن روحانی در دیدار نوروزی که با حضور برخی وزرای سابق 
و فعالان سیاسی برگزار شد با اشاره به مذاکراتی که منجر به انعقاد برجام شد، گفت: آن 
زمان آن تلفن توانست فضا را تلطیف کند از آن طرف هم مذاکرات مستقیم وزرای خارجه 
توانســت راه را باز کند و با وجود زحماتی که آقای دکتر ظریف و تیم همراهش کشیدند 
اگر بنا بود مذاکرات برجام غیرمستقیم باشد، نه در دو سال، که در ۲۰ سال هم به توافق 

نمی رسیدیم. حالا شرایط متفاوت است و در شرایط متفاوت، باید کار را پیش ببریم.
وی افزود: اینجا بر یک نکته می خواهم تاکید کنم که در شرایط فعلی همه ما باید تلاش 
کنیم حرف واحد در برابر دشمنانمان داشته باشیم. هر چه فاصله ها را کمتر کنیم، هر چه 
وحدت ملی و انســجام ملی را بیشتر کنیم. می توانیم در مذاکرات موفق باشیم و نگذاریم 

بی بی به نتیجه برسد.
رئیس دولت یازدهم و دوازدهم گفت: ما کاری کنیم که در منطقه صلح باشد و در کشور 
صلح باشد و ما بتوانیم صلح و آرامش را ادامه دهیم و امیدوارم با تلاش هایی که مسئولین 
محترم، دولت محترم و وزیر محترم خارجه انجام می دهد و همچنین رهنمودهایی که مقام 
معظم رهبری داشتند و دارند ما بتوانیم به نتیجه برسیم و سایه جنگ را از سر کشور دور 

کنیم و در مذاکرات بتوانیم موفق بشیم.
وی گفــت: باید موضوع تحریم اقتصادی دومین موضوع مهم برای منطقه و برای کشــور 
اســت حل و فصل کنیم و ســال جدید برای مردم ما ان شاالله ســال مبارک سال صلح، 
 راحتی و شــادی باشــد که انشــاءالله مردم مشــکلات اقتصادی شــان کاهش پیدا کند 

و امیدوار به آینده شوند.

اعتماد ملی  قائم مقام حزب 
تخریب  نمی کنم  فکر  گفت: 
چهره ظریف تمام شــود و 
شــخص او هم نباید به این 

قبیل شایعات توجه کند.
اسماعیل گرامی مقدم، قائم مقام 
اعتماد ملی، در گفت و گو  حزب 
بــا آوش با اشــاره بــه برخی 
خبرســازی ها در مــورد حضور 

ظریف در تیم مذاکره کننده گفت: باید ببینیم منشــأ و ریشــه این شایعات چیست و از 
کدام منابع صورت می گیرد. اگر مربوط به رقبای آقای پزشــکیان باشــد، قطعاً این اخبار 
را در جهت تخریب چهره ظریف منتشــر می کنند که توانمندی و موقعیت او را در افکار 
عمومی تضعیف کنند. فکر می کنم جناح تندرو و کسانی که مخالف مذاکره هستند، دست 
از این ســنگ اندازی ها برنمی دارند. تندروها معتقدند هر نوع تفاهمی میان ایران و آمریکا 
مانع رسیدن آنها به اهدافشان می شود و از سودی که در اثر دور زدن تحریم ها نصیب شان 

می شود، محروم خواهند شد.
او افزود: همواره سنگ اندازی  تندروها بر سر راه مذاکره ادامه پیدا خواهد کرد. فکر نمی کنم 
تخریب چهره ظریف تمام شــود و شــخص او هم نباید به این قبیل شایعات توجه کند. 
امــکان دارد روزی نظام تصمیم بگیرد او مذاکره کننــدگان را همراهی کند. بر هیچ کس 
پوشــیده نیست و دوست و دشمن می داند، ممتازترین دیپلمات کشورمان ظریف است و 
یک مذاکره کننده تمام حرفه ای برای نظام و کشور محسوب می شود و نظام هر وقت صلاح 

بداند، از ظرفیت های او استفاده خواهد کرد.
گرامی مقدم با اشــاره به لزوم برگزاری مذاکره میان ایران و آمریکا تصریح کرد: اصل این 
موضوع که به دنبال سلاح هسته ای نیستیم و رهبری هم در این باره، فتوا صادر کردند به 

نظر من پاسخ  مناسبی است.
قائم مقام حزب اعتماد ملی در پایان یادآور شد: در گذشته تیم مذاکره کننده ایران موفق 
بود و توانســت از منافع ملی دفاع کند. مذاکره باید با احترام متقابل صورت بگیرد. اینکه 
آمریکایی ها بگویند اگر مذاکره نکنید، حمله می کنیم و بمب می ریزیم، هیچ کشــوری آن 

هم کشور بزرگی مثل ایران با سابقه تمدنی و استحکام دفاعی، زیربار زور نخواهد رفت.  


